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ČASOPIS PRO DOLNÍ LUKAVICI ,  KRASAVCE, LIŠICE A SNOPOUŠOVY

Vážení občané obcí Dolnolukavic-
ka, dovoluji si vás pozdravit v době 

před Lukavickou poutí. Bohužel musím 
konstatovat, že ani po vleklých jedná-
ních s dodavatelem přeložky plynovodu 
v místě křižovatky u OÚ se nepodaři-
lo dodržet termín stavby tak, aby obec 
mohla být o pouti plně sjízdná a schůdná. 
Osobně jsem velmi znechucen a unaven 
z opakovaných složitých jednání a urgen-
cí s neseriózními dodavateli. Nad rámec 
projektu zastupitelstvo obce rozhodlo 
o prodloužení výstavby chodníků od čp. 
114 proti Bílé růži podél parčíku k místu 
pro přecházení směrem ke škole, od čp. 5 
k čp. 92 (Radovi) a naproti ke klubovně 
chovatelů. S tím souvisí i obnova vodo-
vodního řadu. Zastupitelstvo obce schvá-
lilo pro tuto akci dodatek č. 5, kterým 
se prodlužuje termín dokončení díla do 
31. 7. 2018.   

Další stavební práce probíhají ve všech 
obcích na opravách havarijního stavu  
vpustí na dešťové kanalizaci tam, kde 
jsou umístěny v komunikaci. Na žádost 
ředitelky školy jsem zajistil zbourání ne-
vyhovujících schodů z budovy ZŠ do za-
hrady a zhotovení nových. Je objednána 
úprava zpevnění místní komunikace na 
p.p.č. 1672/1 v Lišicích.

Probíhá údržba veřejné zeleně, je objed-
nána výsadba nově vzniklých zelených 
ploch v Dolní Lukavici podél chodníků 
v centru obce. 

Pro zajištění ochrany osobních údajů 
a plnění povinností podle Obecného 
nařízení EU č. 2016/679 o ochraně fyzic-
kých osob v souvislosti se zpracováním 
osobních údajů přijalo zastupitelstvo 
obce Směrnici pro 
nakládání s osob-
ními údaji. Funk-
ci pověřence pro 
ochranu osobních 
údajů pro naši 
obec vykonává 
pan Michal Hinda, e-mailová adresa: 
michal.hinda@sms-sluzby.cz, číslo telefo-
nu: 734 180 507. 

Oddělení zvláštních činností FÚ dokon-
čilo kompletní kontrolu dvou investič-
ních akcí, na které naše obec získala fi-
nanční dotace. V závěrečné zprávě z akce 

„Intenzifikace stávající ČOV a odkanali-
zování obce Dolní Lukavice – Lišice“ na 
21 listech se konstatuje, že nebylo zjištěno 
porušení rozpočtové kázně. Stejný zá-
věr obsahuje zpráva na 20 listech z další 
kontrolované akce „Zateplení objektu 
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čp. 199 v Dolní Lukavici -  Ma-
teřská škola“. Můžeme tedy de-
finitivně konstatovat, že obě 
akce jsme realizovali úspěšně 
s maximální možnou finanční 
podporou a obci nehrozí žád-
né vracení dotací ani sankcí ze 
strany FÚ a ministerstev.     

S další činností obce a OÚ se 
můžete seznámit na veřej-
ném zasedání zastupitelstva, 
které se bude konat 28. červ-
na 2018 v 19 hodin v KD ve 
Snopoušovech.

Přeji vám krásné léto, od-
počinek při dovolených 
a prázdninách.

Vítězslav Opálko, 
starosta obce 

Informace obecního úřadu

U s n e s e n í   č. 17
z veřejného zasedání zastupitelstva konané-

ho dne 14. prosince 2017 v Krasavcích
A) volí: 

 » návrhovou komisi ve složení: Marcel Fischer a Ma-
rek Maňour

 » ověřovatele zápisu: Tomáš Hrubý a Ing. Tomáš 
Harviš

B) schvaluje:
 » program veřejného zasedání zastupitelstva
 » Obecně závaznou vyhlášku č. 1/2017
 » rozpočet obce na rok 2018 jako vyrovnaný, příjmy 

i výdaje ve výši 18 709 000 Kč
 » neinvestiční dotaci ZŠ a MŠ v Dolní Lukavici na rok 

2018 ve výši 1 100 000 Kč
 » tvorbu sociálního fondu a směrnice dle zákona 

č. 99/2017 Sb., § 80, a směrnice na stravování zaměst-
nanců OÚ

 » rozpočtový výhled obce 2017-2021 a střednědobý vý-
hled rozpočtu 2019-2021

 » dodatek č. 1 k nájemní smlouvě s Českou poštou a.s.
 » smlouvu na rekonstrukci topení v bytě v budově ZŠ 

s firmou Václav König, Blatnice
 » smlouvu o smlouvě budoucí o zřízení věcného 

břemene na p.p.č. 854/2 v Lišicích za jednorázovou 
úhradu 2 500 Kč + DPH (15 m2) pro zemní kabelové 
vedení ve prospěch společnosti ČEZ Distribuce

 » záměr směny pozemkové parcely v majetku obce 
DL p.p.č. 2073 - ostatní plocha, jiná plocha o výměře 
206 m2 a část pozemkové parcely v majetku obce DL 
p.p.č. 2045 ostatní plocha, jiná plocha o celkové vý-
měře 20 595 m2, vše v k.ú. Lišice u DL

 » zalesnění p.p.č. 105/2 a 106/6 v k.ú. Snopoušovy fir-
mou Kaiser a.s. Rožmitál

 » stanovení výše měsíční odměny místostarostovi na 
15 000 Kč od 1. 1. 2018

 » uzavření smlouvy s Městem Přeštice o finanční 
spoluúčasti obce na úhradě nákladů pečovatelské 
služby v souladu ustanovením § 71 odst. 3 zákona  
č. 108/2006 Sb., o sociálních službách

 » záměr pronajmout nebytové prostory na nádvo-
ří budovy čp. 134, na pozemku st.p.č. 2/5 v k.ú. DL 

Mlynářova lípa 
Eva Horová

Slýchávala klapot mlýna
zpěv řeky i mlynáře,
pohladila vždy svým stínem
pocestné i rybáře.

Sleduje, jak voda pluje
od stavidel přes louku,
paže silné k nebi vzpíná
zpod včelího klobouku.

Srdce její tiše bije
v kmeni dlouhé roky,
obdivujte její krásu,
veďte sem své kroky. 

v majetku obce DL: kolna 19 m2 a nádvoří 51 m2 
 » vyřazení nepotřebného majetku obce v celkové pořizo-

vací hodnotě 278 140,54 Kč
 » instalaci nových sloupů veřejného osvětlení, položení 

zemního vedení napájení VO a přeložku svítidel v DL 
od čp. 102 k čp. 136 a položení chrániček pro budoucí 
kabelizaci el. sítě NN ČEZ Distribuce firmou JaK sys-
tem s.r.o., Radkovice

 » příspěvek 30 tis. Kč na domovní ČOV xxx, Snopoušovy 
xxx 

 » příspěvek 10 tis. Kč na výměnu kotle na tuhá paliva za 
nízkoemisní xxx, Snopoušovy xxx 

 » příspěvek 10 tis. Kč na výměnu kotle na tuhá paliva za 
nízkoemisní xxx, Snopoušovy xxx

 » příspěvek 10 tis. Kč na výměnu kotle na tuhá paliva za 
nízkoemisní xxx, Krasavce xxx 

 » ceny vodného 31,85 Kč/m3 a stočného 31,96 Kč/m3 (bez 
DPH) na rok 2018

 » ceník Západočeských komunálních služeb a.s. na rok 
2018 

 » plán inventarizace majetku obce a složení inventarizač-
ních komisí - ústřední inventarizační komise: Ing. Pavel 
Netrval, Vítězslav Opálko, Mirka Štychová; nehmotný 
majetek: Ing. Pavel Netrval, Mgr. Jindřiška Kaslová, 
Michal Böhm; hmotný majetek: Marek Maňour, Tomáš 
Hrubý, Marcel Fischer

 » členství obce Dolní Lukavice ve Sdružení místních sa-
mospráv ČR a Spolku pro obnovu venkova ČR

C)  bere na vědomí: 
 » zprávu o plnění usnesení
 » zprávu starosty z mezidobí konání veřejných zasedání
 » zprávu o hospodaření v obecních lesích za rok 2017
 » informaci starosty o provedeném rozpočtovém opatře-

ní č. 3
 » informaci o finančním stavu obce
 » zprávu kontrolního výboru
 » zpráva finančního výboru
 » příspěvky občanů přednesené v diskusi

D)  ruší: 
 » Obecně závaznou vyhlášku č. 1/2016

Marek Maňour    Vítězslav Opálko
místostarosta             starosta

Zprávy OÚ

Na OÚ je k zakoupení 
pohlednice vydaná 
k výročí osvobození 
obce americkou 
armádou.

Dolnolukavická pouť 
připadá letos na neděli 
1. července. Mše svatá se 
bude konat od 10.30 hod.

Za rok 2017 naše 
obec vyprodukovala 
152 tun komunálního 
odpadu a 100 tun 
bioodpadu (kontejner). 
Téměř 100 tun odpadu 
vytřídila a předala 
k dalšímu využití: 
40 tun papíru, 19 tun 
skla a 32 tun plastů. 
Díky rozvoji a provozu 
systému tříděného 
sběru a recyklace 
využitelných složek 
komunálních odpadů, 
včetně obalových, tak 
naše obec ve spolupráci 
se společností EKO-
KOM, a.s., přispěla 
ke zlepšení životního 
prostředí a snížení 

„uhlíkové stopy“. 
Děkujeme, že třídíte 
odpad. Má to smysl!

V obci přibyla dvě nová 
stanoviště pro sběr 
tříděného odpadu, 
a to na Nové Pajzovně 
a u sýpky v Dolní 
Lukavici.  

Informace obecního úřadu
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děti maminkám připravily také malé 
občerstvení.

Besídky se dětem velice vydařily a ma-
minky byly nadšené. Milé bylo i to, že 
po skončení programu všichni neodešli 
hned domů, ale poseděli a společně si 
popovídali. 

Mgr. Hana Skálová

Čas výletů
8. června jeli žáci první a druhé třídy na 
školní výlet na vodní hrad Švihov. Po 
prohlídce hradu zhlédly děti pohádkové 
divadelní představení o strašidlu Bar-
buchovi. Na závěr děti navštívily tvoři-
vou dílnu, kde měly možnost vyrobit si 
jednoduchou dřevěnou loutku. Vznikla 
tu řada krásných zvířátek. Svatý Me-
dard byl na nás hodný a neuronil ani 
slzičku, takže se výlet líbil a všichni byli 
spokojeni.

Mgr. Liběna Doležalová

Žáci 3.-5. ročníku si užili svůj výletní den 
v kraji K. H. Máchy – na Máchově jezeře, 
na hradu Bezděz a v muzeu aut v Mladé 
Boleslavi. I jim se jistě výlet moc líbil, 
stejně jako nám dospělým.

Mgr. Radka Šperlová

ší výkony. V konkurenci 13 škol se nám 
povedlo získat celkem 7 individuálních 
medailí, 3 zlaté, 1 stříbrnou a 3 bronzové. 
Mezi týmy obsadilo družstvo mladších 
atletů krásné druhé místo, celkem jsme 
dovezli 11 medailí. Úspěchy jsme oslavili 
pizzou a zmrzlinou.  

Atletická výprava ZŠ Dolní Lukavice 

Školní besídky ve 3. – 5. ročníku
15. a 31. května se v naší škole konaly 
besídky ke Dni matek. Děti 3. ročníku 
recitovaly básničky, zpívaly písně nejen 
české, ale i anglické. Děvčata předvedla 
své výborné znalosti hry na flétnu, kyta-
ru a housle. Nechyběl ani tanec na píseň 

„Pátá“. Maminky byly také pobaveny 
dětskými vtipy a scénkami. Nakonec 
děti předaly svým maminkám přání 
s kytičkou.

Ve 4. a 5. ročníku maminky zhlédly di-
vadelní vystoupení v moderní verzi „Bu-
dulínek“ a „Perníková chaloupka“. Nád-
herná byla skladba na klávesy, písničky 
a básničky. Pak se maminky ocitly na 
módní přehlídce, uváděné nejen v češti-
ně, ale i v angličtině. Vtipné byly scénky 
maminky versus děti. Následovala pre-
zentace složená z fotek, přání a citátů pro 
maminky. V tomto okamžiku se zaleskla 
dojetím mnohá očka maminek. Nechy-
bělo předání kytiček. Ve všech ročnících 

vodou na cíl a to bylo pro nás splnění 
velkého klučičího snu. Prostě být chvíli 
hasičem nebo popelářem, to si přece pře-
je každý pořádný kluk, možná i správná 
holka. Za to vše patří poděkování ma-
mince našich dvojčátek, Markétky a Te-
rezky, paní Krůsové, která sama přišla 
s nápadem tuto akci uspořádat a také 
ji zorganizovala a s kolegyněmi připra-

vila pro děti soutěže 
s hasičskou tématikou. 
Akce se vydařila a děti 
aktivně oslavily a pro-
žily svůj svátek.

Ale měsíc červen te-
prve začal a do konce 
školního roku, my 
děti ze školky, jistě za-

žijeme společně mnoho radostí a překva-
pení a tak než se rozjedeme na prázdniny, 
podělíme se s vámi o naše další školkové 
zážitky.

Vaše Sluníčka a Hvězdičky

Pomalu se blíží konec školního roku, 
ale v naší školce je stále co dělat

Nejen, že dospělí pro děti připravují 
spoustu aktivit, jako jsou divadla, soutě-
že a hry, ale naopak i děti připravily pro 
rodiče společné odpoledne na školkové 
zahradě. Na něm vystoupily děti, které 
v zájmovém kroužku pilně cvičily na 
flétničky a troufnou si už zahrát i známé 
písničky. Vystoupili 
také mladí jogíni - děti, 
které se po celý rok 
seznamovaly s prv-
ky jógy, se předvedly 
v náročném programu 
s hudebním dopro-
vodem. Vystoupila 
také celá školka v mo-
derním, uvolněném 
a vtipném pohybovém pásmu, na známé 
melodie z filmů.

A vystoupili vlastně všichni přítomní, 
kdy se pod vedením klauna Ferdinanda 
zapojili do cirkusových kejklí a akroba-
tického cvičení. Také jsme se společně 
rozloučili s našimi předškoláčky a sym-
bolicky je předali paní ředitelce ZŠ. No 
a pak, po takovém výkonu, si všichni 
zasloužili občerstvení na zahradní párty, 
kterou nám zajistili rodiče. Děkujeme 
všem, kteří nás neváhají jakkoliv pod-
pořit. A překvapením odpoledne bylo 
vypuštění balonků s pozdravem pro ná-
lezce. S radostí můžeme oznámit, že se 
s námi kontaktovali dva nálezci balonků. 
Děkujeme za jejich aktivitu.

No a pro nás další významný den v ka-
lendáři je Den dětí. Tentokrát jej pro nás 
připravili hasiči z Přeštic, kteří přijeli se 
svou technikou a spoustou zajímavých 
věcí, které nám ukázali a předvedli. A my 
sami jsme si mohli vyzkoušet stříkání 

Atletika
Jako každý rok se naše škola zúčastnila 
atletického trojboje v ZŠ v Přešticích. 
Tentokrát jsme sestavili čtyři týmy. 
Soutěžilo se ve skoku do dálky, v běhu 
na 50 m a v hodu kriketovým míčkem. 
I přes velké vedro jsme se snažili o nejlep-

ZŠ  a  MŠ ZŠ  a  MŠ
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Úspěchy naší školy
V každém Hlasateli se můžete dočíst, 
jaké soutěže nebo akcí se zúčastnily děti 
ze Základní školy Dolní Lukavice, kdo se 
umístil na předních místech a kdo získal 
i krásná čestná uznání za účast. Nabízí-
me malé ohlédnutí za letošním školním 
rokem 2017/2018. Naši žáci mají rádi ma-
tematiku a to potvrdili svými znalostmi 
v Klokánku (1. a 2. místo), v matematické 
olympiádě (okresní kolo - 1. a 2. místo) 
nebo v okresním kole Pythagoriády. 

Rádi zpívají a to dokazují ve školním 
roce při vystoupeních v pěveckém sou-
boru Lukaváček, v pěvecké soutěži Kar-
lovarský skřivánek (účast ve školním, 
krajském a dokonce i celostátním kole). 

Mají rádi i výtvarnou výchovu, každo-
ročně se účastníme výtvarné soutěže 

„Moje nejoblíbenější zvířátko“ a letos 
jsme se rozhodli ve spolupráci s obcí pro 
pořádání vlastní výstavy s bohatým pro-
gramem, vzhledem k velkému množství 
krásných výkresů a zájmu dětí. 

Naši žáci jsou i výborní sportovci. Do-
kazují to na akcích školy i mimo školu, 
např. na Atletickém trojboji v Přešticích, 
kde získali 11 medailí a nejlepší bodové 
umístění v kategorii žákyň (1. - 3. ročník). 
Naše škola také uspořádala sportovní od-
poledne v T–ballu pro veřejnost s účastí 
i týmů z Plzně a světe div se, 3. družstvo 
Dolní Lukavice 4. a 5. ročník vyhrálo. 
Takové je malé ohlédnutí za naším celo-
ročním snažením. Žáci naší školy nám 
dělají radost, jsme na ně pyšní. 

Mgr. Jana Votrubová 

Turnaj v T – ballu
V úterý 29. května uspořádala naše ZŠ 
na fotbalovém hřišti v Dolní Lukavici 
turnaj v T–ballu. (Je to průpravná hra 
pro softball a baseball určená mladším 
dětem, kdy hráči na pálce neodpalují 
nadhozený míček, ale pálí míček ze sta-
tivu). Turnaj se konal za účasti tří týmů 
naší školy dvou týmů klubu Baseball Pl-
zeň – devíti a desetiletých hráčů. Bylo vi-
dět, že plzeňská družstva mají své herní 
zkušenosti z častých turnajů, naše týmy 
se ovšem ničeho nezalekly a neohroženě 
se plzeňským hráčům postavily. I přes 
některé chyby začaly body našich hráčů 
narůstat. Nakonec naše týmy vybojova-
ly úžasné 1. místo (žáci 4. a 5. ročníku), 
3. místo (žáci 3. ročníku) a i nejmladší 
druháčci skončili na 4. místě. Tímto na-
ším skvělým hráčům děkujeme za krás-
nou reprezentaci lukavické školy. Také 
děkujeme všem zúčastněným, rodičům 
a divákům za úžasnou atmosféru. 

Mgr. Hana Skálová

Poděkování
Letošní školní rok 2017/2018 se přiblížil 
ke svému konci. Chtěla bych všem, za-
městnancům školy, školky - paním uči-
telkám, paním vychovatelkám ve školní 
družině, paním asistentkám, paním 
kuchařkám, paní a panu školníkovi, ale 
i zaměstnancům obecního úřadu, panu 
starostovi a v neposlední řadě rodičům 
a dětem, poděkovat za „hladký“ průběh 
roku. Ne vždy to bylo jednoduché, ale to 
už tak v životě bývá.

Všem vám přeji zasloužené, klidné 
prázdninové dny, dětem mnoho skvě-
lých zážitků! Krásné léto! 

Mgr. Radka Šperlová 

druhý břeh Vltavy. Všude bylo plno lidí, 
hudebníků a i bezdomovců. Trochu jsme 
hledali Bruncvíka, ale po radě místního 
domorodce jsme ho také našli. Bruncvík 
nás čekal pod mostem (Juli R.). 

Po dlouhém namáhavém výstupu do 
kopce, kdy skoro všechny bolely nohy 
(„Mě ne,“ tvrdí Matěj) všechny okouzlil 
úžasný pohled na Malou Stranu a celou 
Prahu. Po nezbytném focení, výdechu 
a kontrole u vstupu nás uvítal Pražský 
hrad. Návštěva chrámu sv. Víta byl ne-
uvěřitelný zážitek, tam se mi to líbilo ze 
všeho nejvíc (Adam K.). Po Starých zá-
meckých schodech jsme sešli ke stanici 
Malostranská, kde jsme u fontány potka-
li holuby, které jsme pojmenovali a na-

krmili (David Š.) 
zbytky od svačinek 
z batohu a pod po-
hrůžkou pokuty. 

Cesta metrem byla 
moc super (Kačka 
P.) a na Hlavním 
nádraží jsme vše 
zakončili nákupní 
horečkou (peníze 
z výletů se domů 
přece nevozí). 

Zpáteční cesta byla opět vlakem, kde 
bylo příšerné horko a vzduch, ale bylo to 
super (Adam Š.). Pouštěli jsme si muziku 
a tancovali (Adam K.) a povídali a po-
vídali a jedli a jedli a povídali a běhali 
na WC… a sledovali učitelku a školníka, 
jestli spí (Radka Š.). V Přešticích už na 
nás čekali rodiče. Byl to hezký den! (Ma-
těj B.). Moc se nám výlet do Prahy líbil 
a mockrát děkujeme naší paní učitelce 
a panu školníkovi za krásný výlet na roz-
loučenou (Markét Š.).

Loučící se žáci 5. ročníku 

Výlet na rozloučenou
Na rozloučenou páťáků se naše paní uči-
telka rozhodla, že se pojedeme podívat do 
Prahy. Zvolili jsme vlak a odjížděli brzy 
ráno z přeštického vlakového nádraží. 
Pro někoho to byla novinka, pro většinu 
hlavně zábava. Seděli jsme ve dvou kupé, 
svačili, povídali, hráli karty a občas 
sledovali z okna přírodu a památky. Po 
dvou hodinách jízdy rychlíkem (nám se 
to jako rychlík moc nezdálo) a několike-
ré návštěvě moderního vlakového WC 
(Štěpka H.) jsme dorazili do Prahy celí 
rozmačkaní (Verunka M.) a začali naší 
celodenní pěší pražskou poznávačku.

První zastavení bylo „pod ocasem“ 
u koně na Václaváku, dříve Koňském 
trhu. Hodně za-
jímavostí jsme se 
dozvěděli od pana 
školníka Hajžma-
na, který se stal 
naším průvodcem 
a informátorem 
(Markét Š.). A co 
dalšího jsme vidě-
li? Národní muze-
um, Prašnou bránu, 
divadlo Hybernia, 
Staroměstské ná-
městí s radnicí a orlojem v rekonstrukci, 
Týnský chrám, sochu Jana Husa, Paříž-
skou ulici. Na „Staromáku“ po focení s 

„živými sochami“, Minnie a kostrou s ve-
likou kosou a černým kabátem jako noc 
byla přestávka na svačinu a nákup mls-
not. Hodně jídla! Hodně! (Damián P.)

Cestou k Betlémské kapli jsme se zasta-
vili v kostele sv. Jiljí, kde jsme stihli i mši. 
A nesměla chybět procházka po Karlově 
mostě, jenž stojí na místě Juditina mos-
tu (David Š.), po kterém jsme přešli na 

ZŠ  a  MŠ ZŠ  a  MŠ
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Setkání důchodců
V pátek 27. dubna se v kulturním domě 
ve Snopoušovech uskutečnilo setkání 
důchodců. Po zahájení vystoupil hudeb-
ní soubor Lukaváček pod vedením paní 
učitelky Mgr. Nadi Květoňové, který letos 
oslaví 15 let od svého vzniku. Poté zatan-

čila děvčata ze studia Hely, pod vedením 
Heleny Böhmové z Lišic. Večer patřil tanci, 
zahrálo k němu Duo H + H. Děkuji Zdeň-
ku Krsovi za přípravu sálu KD, dětem a pa-
ním učitelkám ze ZŠ za přípravu dekorací 
na klopy pro seniory. 

Eva Horová

Lukavické kulturní odpoledne
Hudbě, tanci a především dobré zábavě pa-
třila první červnová sobota, kdy se v areálu 
chovatelny v Dolní Lukavici konala akce 
s názvem Lukavické kulturní odpoledne. 
Hudební vystoupení zahájila v 15.30 kapela 
Akustik Cover Band, poté své umění před-
vedla děvčata z tanečního souboru Magic 
girls pod vedením Štěpánky Lexové. Dále 
vystoupila Hájenka a závěr večera patřil 
skupině To nic [tonyk]. Poděkování za or-

Klub chovatelů vás zve na 
příjemné letní posezení s hudbou 
v neděli 22. července 2018  

v areálu chovatelů v Dolní Lukavici 

 od 16.00 hodin
 Václav Žákovec 

 & Anna Volínová

KKuullttuurrnníí  kkoommiissee  OObbccee  DDoollnníí  LLuukkaavviiccee  ppoořřááddáá  
zájezd do Nového divadla do Plzně 

 

ve středu 26. září 2018 
 

ZZÁÁCCPPAA  
činohra - komedie Antonína Procházky, 

 začátek v 19 hodin 
 
 

Herecké obsazení: 
AAnnttoonníínn  PPrroocchháázzkkaa,,  

  MMoonniikkaa  ŠŠvváábboovváá,,  
  BBrroonniissllaavv  KKoottiišš,,    
MMaarrttiinn  SSttrráánnsskkýý,,    

JJaarroossllaavv  MMaattěějjkkaa,,  KKlláárraa  KKrreejjssoovváá..  
 

Závazné objednávky přijímáme do 
15. července. Přihlašujte se u E. Horové 
nebo na OÚ (tel. 371 120 719). Vybíráme 
350 Kč (320 Kč lístek + 30 Kč příspěvek 
na dopravu).

II. Setkání rodáků 
 Snopoušov 11. 8. 2018 

Srdečně zveme nejen rodáky, ale všech-
ny obyvatele a přátele obce Snopoušovy. 
Účast potvrďte a obědy objednávej-
te do 31. července, a to telefonicky na  
č. 371 120 719 nebo písemně na podatel-
na@dolni-lukavice.cz. Připravili jsme 
pro vás pestrý celodenní program a těší-
me se na setkání s vámi!

Projekt „Lípa roku 2018“
Lípa je symbolem českého venkova, našeho národa a stromem usmíření. Už za dáv-
ných časů, jakmile se dva znesvářené rody či sousedé udobřili, zasadili na hranici 
svých území lípu, aby hlídala a chránila jejich mír a pokoj. Lukavičtí sázeli lípy také 
při významných oslavách a společenských událostech. 

Na začátku dubna bylo naší obci Plzeňským krajem nabídnuto získat zdarma saze-
nici lípy srdčité a zapojit se tak do krajského projektu „Lípa roku 2018“. Cílem tohoto 
projektu je dodat sazenici - zasadit ji 28. října a připomenout si tak 100 let vzniku ČSR. 
Obec tuto nabídku přijala a 28. října bude tato sazenice zasazena ve Snopoušovech na 
nevyužitém plácku v křižovatce ve směru do vrchu a ke kulturnímu domu. 

Je třeba zmínit památný strom tzv. Mlynářovu lípu, která roste u vodního náhonu 
před mlýnem v Dolní Lukavici čp. 69. Je cca 400 let stará a od roku 1997 je chráněná. 

ganizační zajištění patří SDH Dolní Luka-
vice a všem, kteří akci pomohli připravit.

Naďa Popová 

Na slovíčko s Janem Bradou 
Jan Brada žije s manželkou Evou v Dolní 
Lukavici čp. 126. Vlastní rodinnou firmu, 
která se zabývá navrhováním a realizací 
rodinných zahrad a jejich částí, jako jsou 
zahradní okrasná a koupací jezírka, okras-
né, sportovní a luční trávníky apod. Panu 
Bradovi jsem položila několik otázek. 

O co je největší zájem na zahradách? 
„V současné době se nejvíce realizují okras-
ná a hlavně koupací jezírka. Češi jezírka 
a obecně vodu na zahradě přímo milují. Já 
tomu rozumím – mít například bublající 
potůček u terasy není tak špatné. Rádi se 
prostě koupeme a jezírka spojí užitnou 
funkci s estetickou. Dále se zakládají tráv-
níky kolem novostaveb,“ sděluje pan Bra-
da. Na otázku, co má na vlastní zahradě 
a co by případně rád změnil do budoucna, 
odpovídá: „Má zahrada bude asi podle po-
řekadla o kovářovic kobyle :-) Hodně lidí 
z oboru postupem času dojde k názoru, že 
nejlepší zahrada je ta podobná divoké pří-
rodě. A tak mám rád dřeviny a rostliny pů-
vodní z naší oblasti a nerad třeba stříhám 
stromy nebo sekám trávu na 10 mm.“ 

Děkuji za rozhovor, přeji hodně úspěchů 
nejen v pracovním životě. V srpnovém 
čísle Hlasatele se můžete těšit na povídání 
o netradičních zahradách na Lukavicku. 

Eva Horová

Kultura Kultura
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Rozhovor s Pavlem Maškem

Pavel Mašek (*1956), 
syn kapelníka Václa-
va Maška, dlouholetý 
zaměstnanec JZD, 
později Lukreny. Je že-
natý, má dvě děti. Žije 
v Dolní Lukavici. 

Jak dlouho jste v JZD 
pracoval?
Nastoupil jsem 1. října 1977, když jsem 
přišel z vojny a zůstal jsem tam celých 
40 let. Do předčasného důchodu jsem 
odešel 1. prosince 2017.

Je chvályhodné, že jste tam byl tak 
dlouho. Bavilo vás to?
Ano, bavilo, mám rád přírodu, i když to 
někdy bylo náročné. Neexistovala pra-
covní doba od-do. Od jara do podzimu 
jsem pracoval od rána do večera, vstával 
i ve 3 hodiny ráno. Při žních se dělalo 
pořád, neexistovaly volné soboty, nedě-
le, svátky. Když bylo třeba, muselo se jít 
zkrátka dělat. 

Jakou funkci jste zastával?
Po nástupu jsem dělal tzv. farmáře 
v rostlinné výrobě pro oblast Dolní 
Lukavice, Krasavce. Někdy v 80. letech, 
asi v roce 1986, jsem se stal agronomem 
střediska (tj. vedoucím rostlinné výroby) 
pro Dolní a Horní Lukavici, Krasavce, 
Lišice a Snopoušovy. V té době byl „ma-
lým předsedou“ Jaroslav Šilhánek z Dol-
ní Lukavice, farmářem Josef Přibáň ze 
Snopoušov, hlavním zootechnikem 
František Šetek a zootechničkou Růžena 
Profesová. Po nějaké době se změnila 
struktura řízení. Provozního agronoma 
jsem dělal nadále i v Lukreně.

Co jste přesně všechno měl na starost?
Celou rostlinnou výrobu. Od setí, při-
hnojování po sklizeň sena, senáže... 

Na co rád vzpomínáte?
Určitě na své kolegy. Byli jsme moc dob-
rá parta. Samí veselí lidé. Po práci se 
vždy posedělo, popovídalo a byli jsme 
si zkrátka blíž než dnes. V posledních 
letech byla práce dost hektická. 

Jak to bylo v minulosti se zemědělskou 
technikou a dnes? Určitě se toho hodně 
změnilo, že?
To máte pravdu. Ze začátku, po založení 
družstva, se všechna polní práce dělala 
s koňmi, bylo to velmi namáhavé. Poté 
koňský potah vystřídaly traktory, kom-
bajny, sečky apod. Pro příklad uvedu, že 

Traktor Zetor 25 s pluhem o dvou radli-
cích dokázal zorat cca 3 ha půdy za den. 
Dnes traktor Fendt (360 koní) s osmi 
radlicovým pluhem za den zvládne 
15-20 ha, což je obrovský rozdíl! Botko-
vá sečka 48 Sex 125 v 70. letech zvládla 
18 ha za den a dnes sečka Rapid zvládne 
70 ha za den. Kombajn SK4 měl výkon 
6 ha za den a dnes kombajn Claas Lexi-
on 750 zvládne 50 ha za den (při záběru 
lišty 10,50 m). A mohl bych pokračovat 
dál. Technický pokrok je neuvěřitelný 
a nesrovnatelný s tím, co kdysi bylo a co 
máme dnes...

Když byla řeč o traktorech, jistě si 
vzpomenete na nějaké traktoristy.
Ano, vzpomínám. Bylo jich hodně. 
Posledním traktoristou na kombajnu 
SK6 Kolos byl Jaroslav Husák. Jistě si na 
něj vzpomene i mnoho dalších. 

Teď z jiného soudku: jste synem slavné-
ho kapelníka. Na jaké nástroje jste se 
naučil hrát?
V sedmi letech jsem se u otce začal učit 
hrát na housle, v deseti k nim přibyla hra 
na „B“ klarinet. Když mi bylo dvanáct, 
začal jsem navštěvovat lidovou školu 
umění v Přešticích, kde jsem se učil hrát 
na akordeon. Od třinácti let jsem pokra-
čoval v učení na harmonium a posléze 
na kostelní varhany. Od 14 let jsem se 
začal zabývat hrou na baskytaru a o rok 
později jsem doprovázel na varhany 
nedělní mše v kostele v Dolní Lukavici, 
Dnešicích, Řenčích a Letinech. 

Kde všude jste hrál?
Hrál jsem v dechovém souboru na klari-
net při pohřbech, prvomájových, lampio-
nových průvodech, hasičských cvičeních 
a podobných akcích. V tanečním orches-
tru jsem hrál na baskytaru. Dále jsem 
hrál na plesech, zábavách, čajích a růz-
ných oslavách – například MDŽ, výroč-
ní schůze. Také jsem účinkoval v malé 
kapele (dva saxofony, trubka, trombon, 

baskytara a varhany). S touto kapelou 
jsme hraním koled zpestřovali půlnoční 
mše o vánočních svátcích v kostelech 
Dolní Lukavice, Řenče a Letiny.

Hrajete ještě?
Jako kapela jsme již skončili. Taneční 
orchestr skončil činnost v roce 1998 a de-
chový v roce 2014. Už jsme zestárli a ně-
kteří členové již i zemřeli. Občas si za-
hraji na varhany.

Vedl jste k hudbě i své děti, popřípadě 
vedete i vnoučata?
Ano, dcera Petra hrála několik let na 
housle, taktéž syn Pavel, přidal i hru 
na trubku a v dechové kapele hrál na 
pohřbech či jiných různých průvodech. 
Vnučka Karolínka zpívá a hraje na zob-
covou flétnu v Lukaváčku a doma zkouší 
hru na akordeon a varhany. I u mladší-
ho Marečka se projevuje kladný vztah 
k hudbě.

Máte ještě jiné koníčky?
Ano. Mám rád přírodu a vše co k ní patří. 
Proto kromě hudby jsem měl celoživot-
ního koníčka i v práci v zemědělství, pro 
kterou jsem obětoval spoustu svého vol-
ného času. Hodně volných chvil věnuji 
i svým vnoučatům, která do člověka vlé-
vají životní energii. Rád zhlédnu v televi-
zi soutěžní pořady či pěknou detektivku. 
Také chovám králíky, při kterých se dá 
krásně relaxovat. V neposlední řadě si 
s chutí zahraju mariáš, na který se s par-
tou kamarádů pravidelně scházíme.

Jak je vidět, Pavel Mašek je činorodý 
člověk. Přeji Vám všechno nejlep-
ší, ať vše vychází a daří se. Děkuji za 
rozhovor.

Eva Horová

Rozhovor Rozhovor
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Včelaři na Lukavicku – pokračování 

Velmi šikovný včelař je Milan Šícho 
(*1973) z Horní Lukavice, který včely 
chová na dolnolukavickém katastru. 
V rodině mají asi 150 včelstev na různých 
stanovištích - např. u Krasavec, v lese 
u bývalého „pionýrského“ tábora v Liši-
cích, pod Hradčany apod. Ve včelařském 
prostředí vyrůstal odmalička. K této zá-
libě ho přivedl otec Milan Šícho (*1947), 
který si do začátku pořídil jen několik 
úlů a postupně je rozšiřoval. V některém 
roce bylo včel více, v jiném zase méně, 
počet včelstev vždy různě kolísal. V sou-
časné době jich mají nejvíce. Pan Šícho 
zpracovává med, vosk a propolis. Jelikož 
v letech 2013-2015 vystudoval včelařskou 
školu v Blatné, vyzná se mimo jiné také 

v apiterapii. Jedná se o léčbu s pomocí 
včel a jejich produktů. Léčí se medem, 
propolisem, ale také včelími žihadly. 
Pan Šícho sděluje: „Apiterapii využívá-
me v rodině, tchánovi léčím nemocné 
koleno včelími žihadly...“ Od letošního 
roku se pan Šícho věnuje včelařskému 
oboru na plný úvazek. Nově se také za-
bývá chovem a prodejem včelích matek 
a oddělků. 

37 let se včelaření věnuje Milan Maron 
(*1950) z Dolní Lukavice čp. 24. K této 

zálibě ho ve škole při hodinách pracov-
ního vyučování v Mnichově Hradišti 
přivedl učitel Nedvěd. Doma mu nový 
koníček však neschválili, a tak začal sám 
až v roce 1981 s dvěma včelstvy. Postupně 
svá včelstva rozšiřoval, a když se v roce 
2002 přistěhoval do Dolní Lukavice, měl 
kolem 10-12 včelstev. Nyní má 20 včel-
stev. Zpracovává med a propolis pro 
svou potřebu. Říká: „Propolis má snad 
100 léčivých účinků. Mám ho vyzkouše-
ný na své rodině. Léčím jím dceru i vnu-
ka.“ A co vzkazuje čtenářům na závěr?: 

„Včel se bát nemusíte. U nás se vyskytuje 
tzv. kraňka což je mírná včela vyšlechtě-
ná panem Sedláčkem z Příchovic, 90 % 
včelích matek je od něj...“

Chovem včel se také zabývá Karel Volák 
(*1959) z Krasavec čp. 49. Inspiraci našel 
u svého kamaráda. Věnuje se jim 3 roky 
a na zahradě má pět včelstev. Říká: „Rád 
bych se tomu v budoucnu věnoval více 
a postupně včelstva rozšiřoval...“ Zpra-
covává med a propolis. 

Chov včel po Josefu Babkovi z Dolní Lu-
kavice čp. 97 obnovil jeho vnuk Kamil 
Kripner (*1983). Chov pana Babky skon-
čil s tragickou povodní v roce 2002, kte-
rá mu včelstva utopila. Pan Kripner ve 
včelařském prostředí vyrůstal. Odma-
lička dědovi pomáhal. V jejich rodině 
se včelařství dědí, sděluje: „Včelařil můj 

děda, praděda (pan Červený na fotogra-
fii) i prastrýc.“ Pan Kripner se včelám 
věnuje asi 3 roky. Od doby, kdy do nájmu 
od obce Dolní Lukavice získal pozemek 

„Na Rajčůlu“ (u bývalého JZD při výjez-
du z Dolní Lukavice na Přeštice). Má zde 
pět včelstev, které opylují zdejší stromy 
a rostliny. Zpracovává med, vosk a pro-
polis pro potřeby své rodiny.

Na závěr se přísluší připomenout včelaře, 
kteří již nejsou mezi námi. Dlouhá his-
torie včelařů je v rodině Hodiců v Dolní 
Lukavici čp. 79. Včelařil pekař Josef Ho-
dic (1873-1947), který se do Dolní Luka-
vice přiženil v roce 1899. První včelín mu 
vyhořel při neopatrné manipulaci s dý-
máčkem. S manželkou Kateřinou, roze-
nou Bokrovou, měl dceru Barboru a dva 
syny Karla a Josefa. Včelstev se ujal syn 

Josef (1906-1971), pekař. Měl na zahradě 
15 včelstev. V tomto prostředí vyrůstali 
i jeho synové. Josef (1946-2008) po ot-
cově smrti převzal včelstva. Této zálibě 
se intenzivně věnoval. Kočoval po okolí 
po jetelích, řepce apod. Pojízdný včelín 
(autobus) byl ještě před několika lety 
možno vidět u Hodicovic zahrady. Josef 
Hodic zemřel v roce 2008 a včelám se již 
nikdo nevěnuje. Včelařil také Pravomil 
Bělohlávek (1923-2010) z Dolní Lukavi-
ce čp. 130.

Včelám se věnoval také Vladimír Ko-
hout (1929-2015) z Krasavec. Svá včel-
stva měl na zahradě. Ve Snopoušovech 
včelařil Zdeněk Kastner (1930-2014).

Včely odpradávna patřily a patří k čes-
kému venkovu. Dle včelařské statistiky 
víme, že také včelařil hrabě Karel Schön-
born, farář František Klejna, sládek Mar-
tin Špic, hostinský Jan Kraus (čp. 111), 
ředitel velkostatku Max Kanta (čp. 104). 
Včely byly také oblíbeným koníčkem 
mnohých učitelů např. Václav Mazanec 
měl v r. 1910 tři včelstva, včelařil také 
Karel Beran a další. V minulosti byl vče-
lařem muž, ale díky dnešní emancipaci 
včelaří i ženy.

Děkuji všem za výpověď.
Eva Horová

O včelích produktech 
Vážení čtenáři, chtěl bych vás seznámit 
se včelími produkty: med, včelí vosk, pyl, 
propolis, mateří kašička, včelí jed, úlový 
vzduch a včelí záření. Med je potravina 
přírodního sacharidového charakteru. 
Kromě jednoduchých cukrů obsahuje 
minerální látky, vitamíny, aromatické 
látky a také bílkoviny, tuky a celou řadu 
jiných látek. Podle původu a dobu sběru 

známe jen dva druhy medu, a to květo-
vý a medovicový. Květový med je směsí 
nektaru různých rostlin, ale může být 
i jednodruhový - akátový, řepkový, jete-
lový, lipový, vřesový a jiné. Medovicový 
med, označován často jako lesní, pochá-
zí z medovice lesních stromů. Oba druhy 
mají pro zachování zdraví člověka ob-
rovský význam. Květový med krystali-

Dění  v  obci Dění  v  obci
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zuje zpravidla dříve než med medovicový. Krystalizace v žádném případě neznamená 
horší kvalitu medu, spíše naopak. Tento med se dá opět „ztekutit“ šetrným zahřátím 
v hrnci ve vodní lázni do max. 45 °C. Při vyšší teplotě se ničí v medu mnoho hodnot-
ných látek. V žádném případě nadávejte med „ztekucovat“ do mikrovlnky. Pastový 
med je speciálně upravený produkt a vzniká mícháním. Výsledkem je plnohodnot-
ný med krémové konzistence, která se již nemění. Pastový med obsahuje všechny 
látky jako med tekutý. Je vhodný zejména na chléb s máslem, protože neteče. Jak 
med uskladnit? Med nemá velké nároky na uskladnění, vysoký obsah cukrů, takže 
se nekazí ani po delší době. Z prostředí přímá vlhkost, proto ho máme v suchu v uza-
vřených nádobách (sklo, keramika) ve tmě a při pokojové teplotě. Med nedáváme do 
ledničky.

Karel Prach, včelař

Dětský tábor - 60 let od výstavby
Blíží se léto a s tím jsou bezpochyby spojené dětské tábory. Za socialismu tyto tábory 
byly nazývány pionýrskými. Letos uplyne 60 let od založení tábora v Lišicích. V roce 
1958 Leninovy závody v Plzni zakoupily obecní pozemek pod hájovnou za účelem 
výstavby tábora. V květnu se začalo stavět. Kronika obce Lišice z let 1922-1973 uvádí: 

„Již 1. července přijeli první pionýři v počtu 65 hochů a za dobu prázdnin se tu vystřídalo 
kolem dvou set hochů a dívek. Postaven jest na stranu jihovýchodní u lesa a má dobré 
podmínky pro rekreaci dětí. Děti jsou ubytovány ve stanech...“ O rok později byly po-
staveny další čtyři obytné budovy k ubytování a byla vykopána studna, která pokryla 
veškerou spotřebu vody pro celý tábor. Do této doby byla brána z hájovny pomocí 
vrchního položení trubek.

Vzpomínka na Karla Tobrmana
V červenci uplyne deset let, kdy zemřel Ka-
rel Tobrman z Dolní Lukavice čp. 186. Na-
rodil se 13. května 1939 Marii a Josefovi To-
brmanovým v Dolní Lukavici čp. 166. Měl 
pět sourozenců, z nichž nyní žijí sestry 
Růžena, Marie a Jaroslava. V roce 1962 se 
oženil s Marií, rozenou Červenou, z Vlčí. 
Spolu měli tři dcery: Marii, Ivanu a Evu. 
Karel Tobrman dlouhá léta pracoval ve 
Škodových závodech v Plzni. 

Byl všestranně šikovný, měl mnoho koníčků. Měl rád přírodu, byl myslivcem a rád 
chodil na houby. V roce 2007 vážně onemocněl a 8. července 2008 boj se zákeřnou 
nemocí prohrál. Moc nám všem, strýčku, chybíš!

Za všechny příbuzné Eva Horová

Puma i Adidas

Pouť byla v minulosti velkou událostí a muselo se na ní řádně připravit. Hospodyňky 
napekly koláče, do chalup se sjíždělo příbuzenstvo a z oken se linula vůně svátečního 
oběda. 

Ve Snopoušovech to žilo sportem. Zhruba od 60. let 20. století zde byla tradice pouťo-
vého fotbalového zápasu, na který se všichni těšili. Týden před poutí se vysekala louka 
u řeky Úhlavy (po levé straně před mostem při výjezdu ze Snopoušov), připravilo se 
hřiště a branky, které se po zápase zlikvidovaly. Dala se dohromady dvě družstva: ho-
řejší část Snopoušov proti spodní. Nehráli jen trvalí obyvatelé, ale také ti, co se sjeli na 
pouť, a to staří i mladí. Vše začalo v hospodě, kde se muži sešli. Odpoledne z hospody 
vyšel průvod doprovázený hudbou, který směřoval na louku na hřiště. Muži v prů-
vodu dělali různé legrácky a bylo veselo. 
Na hřišti se hrál zápas. Muži byli odění ve 

„značkových” dresech Puma a Adidas, kte-
ré jim tehdy někdo ze vsi vyrobil, nápisy 
byly nastříkané sprejem. Na časy pouťové 
kopané vzpomíná Josef Přibáň ze Snopou-
šov čp. 8: „Začal jsem s chlapy hrát někdy 
po vojně cca kolem roku 1979. Hráli všichni 

- hořejšek proti spodku. Se mnou hrál např. 
Josef Maňour, Jarda Kastner, Franta Šesták 
a další, složení družstev se měnilo...” 

Byť ve Snopoušovech nikdy žádný oficiální fotbalový oddíl nebyl, tak se muži vždy 
sešli a zahráli si. V zimě na zamrzlém rybníce hráli hokej, opět horní část Snopoušov 
proti spodní. To zpravidla hráli každou sobotu, dokud byl led. 

Eva Horová

Jak se dělalo domácí máslo
Když se pekly pouťové koláče, bylo zapotřebí kvalitní-
ho másla, smetany, tvarohu a povidel. Mnozí pamětní-
ci vzpomínají na ručně vyráběné máslo, které se dělalo 
ze smetany. Smetana se nejprve v odstředivce oddělila 
od mléka. Pak se střádala a poté se dala do kbelíku - 
kulatého dřevěného soudku s klikou, uvnitř kterého 
byly děrované lopatky. Točilo se klikou, smetana se 
stloukala a tak vznikalo máslo. Když někdo neměl 
mechanismus s klikou, máslo stloukal, jako je tomu 
na fotografii malé holčičky Marie Uzlové (Hodlové), 
které domácí máslo očividně chutnalo.

Eva Horová

Historie Historie
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Staré rody v Lišicích - 4. část

Švajcr (čp. 8, 65)
První zmínky o tomto rodu v Lišicích na-
cházíme v souvislosti s Josefem Švajcrem, 
také psáno Schweizer, (*1809), synem 
sedláka Víta Švajcra z Horní Lukavice 
čp. 31. Josef se oženil s Annou, dcerou 
Prokopa Škrábka z Lišic čp. 29. Manželé 
po svatbě žili u nevěstiných rodičů, kde 
se jim narodila 14. července 1833 prvoro-
zená dcera Marie. Následovaly další děti: 
Vojtěch (*1837), Kateřina (*1840), Josef 
(*1842) a Jan (*1845). Protože v domě 
Švajcrovi bydleli ještě se Škrábkovými, 
bylo jim to tam malé. V roce 1843 Josef 
Švajcr koupil dům čp. 8 od Víta Ulče. 
Ten zdědil majetek v rodných Útušicích 
a přestěhoval se tam. Rodina Švajcro-
vých měla nový domov. Všechny jejich 
děti se však narodily v čp. 29. 

Josef hospodářství předal nejstaršímu 
synovi Vojtěchovi. Vojtěch Švajcr se ože-
nil s Kateřinou (*1836), rozenou Kašparo-
vou, z Nebílov čp. 3. Manželé spolu měli 
děti Václava (*1862), Vojtěcha (*1864, ze-
mřel hned po narození), Kateřinu (*1865), 
Annu (*1867, zemřela ve věku dvou let), 

Josefa (*1869), Františka (*1875, postavil 
si v Lišicích dům čp. 65) a Marii (*1881). 

Dům poté zdědil Václav (*1862). Ože-
nil se s Marií (*1876) a spolu měli syny 
Antonína (*1898), Vojtěcha (*1901), Pet-
ra (*1907) a dcery Annu (*1910), Marii 
(*1912) a Filomenu (*1916). Spolu s nimi 
ještě žila svobodná sestra Marie Švajcro-
vá (*1881). 

Po Václavově smrti dům připadl Petrovi 
(1907-1968), který se oženil s Marií, ro-
zenou Vobrubovou (1914-1980), z Dolní 
Lukavice. Spolu měli dvojčata Jarosla-
vu a Marii (*1938 zemřely po narození), 
Marii (*1940, provdaná Havlová, žije 
v Krasavcích čp. 36), Petra (1943-1946), 
Hanu (*1947, zemřela v půl roce), Petra 
(*1949, zemřel v dětském věku) a Jiřího 
(1955-2005). Jiří Švajcr zůstal žít v Lišicích 
čp. 8. Zboural původní starý dům a po-
stavil nový. Oženil se s Irenou (*1962), 
rozenou Hajžmanovou, z Lišic. Spolu 
mají dceru Lenku (*1979), provdanou 
Zedníkovou. Rod po jméně zanikl.

Irena, Jiří a dcera Lenka Irena a Jiří 
 Švajcrovi

Jiří Švajcr - s dortem

Fotohádanka 
Odpověď na fotohádanku z minulého čísla: Na fotografii je původní dům 
čp. 26 v Krasavcích, nyní zde bydlí Sikovi.

Fotohádanka: Školní foto z lukavické mateřské školy před 70 lety. Najdete se?

Úspěšná premiéra nejmladších fotbalistů
I když mistrovství světa začalo až ve čtvrtek 14. června, fotbalový vrchol letošní 
sezóny viděli diváci již 31. května na hřišti v Dobřanech. Tam se v odpoledních 
hodinách konal historicky první zápas nejmladších fotbalistů Sokola Dolní Lukavice, 
tzv. předpřípravky. Tým složený ze 4-6letých budoucích hvězd tohoto populárního 
sportu přijel získávat hlavně zápasové zkušenosti, takže o výsledek vůbec nešlo. 

Mužstvo vedené trenéry Petrem Dvořákem a Miroslavem Řeřichou po trochu 
pasivním začátku postupně vyrovnalo hru a přidalo i góly do branky domácích. Zápas 
to byl pro diváky velmi atraktivní, soudě podle povzbuzování rodičů, prarodičů, 

sourozenců a budoucích přítelkyň 
hráčů Sokola. Konečné skóre 
nebylo důležité, ale nepochybně 
to byla remíza, protože po zápase 
proběhl penaltový rozstřel 
s nejasným výsledkem.

Závěrem můžeme konstatovat, že 
z Dobřan odjížděla do Lukavice 
výprava spokojená i díky mlsání 
pozápasové zmrzliny. 

Jan Bartelmus
zleva: Míra – trenér, Štěpánek, Vojtík, Mareček, Denísek, Petr – trenér; 
dole zleva: Filípek, Danda, Honzík, Jardík; chybí: Vojtík a Pája

Historie Historie
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Fotbal - muži

Od minulého vydání Hlasatele odehráli fotbalisté týmu mužů Dolní Lukavice dalších 
pět zápasů

16. kolo Ptenín - DL 0:4 (0:3) Hajšman, Ščislák, Šmiřák, Kastner
17. kolo Seč - DL 4:1 (2:0) Kroupa
18. kolo DL - Nezbavětice 3:2p (1:1) Hajšman, Kroupa
19. kolo volno
20. kolo DL - VS Plzeň 6:0 (2:0) Dvořák, Ščislák, Bešta, Kastner 2x, Lesjaks
21. kolo Soběkury - DL 2:5 (0:1) Kastner 3x, Ščislák, Dvořák
V tabulce mužstvo postoupilo na 1. místo se 45 body a kladným skóre 65:28. Seč na 
druhém místě má ještě neodehrané jedno utkání. V tabulce střelců se na 3. místo 
v okresu posunul Marek Kastner s 18 góly.

Zveme všechny bývalé a současné hráče na tradiční pouťové fotbalové utkání v ne-
děli 1. července od 14.00 hod. Předzápas sehrají dolnolukavičtí nejmenší fotbalisté 
od 13.00 hod. Občerstvení zajištěno.

Zveme všechny fotbalové příznivce a fandy lukavského fotbalu na pouťové zápasy 
a děkujeme za stálou přízeň a podporu. Sportu zdar a fotbalu zvlášť!

Za TJ Sokol Pavel Hajžman

Soptíci

V letošním školním roce se opět lukavičtí Soptíci zúčastňují pravidelně všech závodů 
Ligy mládeže. V podzimní části děti absolvovaly dva ligové závody v požární vše-
strannosti ve Vrčeni a Blovicích, kde si vyzkoušely svoje znalosti v základech topo-
grafie, požární ochrany a zdravovědy a také, jak zvládají vázání uzlů, překonávání 
překážek nebo střelbu ze vzduchovky. Neligovou podzimní soutěží byl noční závod 
v Chlumčanech, kde se utkaly v podobných disciplínách jako v závodech ligových. Ve 
všech těchto soutěžích se družstva starších i mladších dětí pravidelně umísťují v prv-
ní desítce v konkurenci vždy 
více než dvaceti týmů. Stejně 
tak tomu bylo i v první jarní 
soutěži, kterou byla halová 
soutěž v Oplotě. Koncem 
dubna pak začala zajímavější 
část ligy, kdy se již každý zá-
vod skládá ze dvou disciplín, 
z nichž jednou z nich je po-
žární útok a tou druhou pak 
různé štafety. Hned v prvním 
z těchto závodů v Chlumu si 

děti v kategorii starších vybojovaly své první ligové medaile. V součtu časů z požár-
ního útoku a ze štafety požárních dvojic se vyšplhaly na krásné 2. místo z celkového 
počtu 25 soutěžních týmů, kdy jim 1. místo uteklo pouze o 0,18 sekundy. V ostatních 
jarních závodech se jim bohužel zatím tento úspěch nepodařilo zopakovat. Družstvo 
mladších dětí na své první medaile stále ještě čeká. Jejich výsledky jsou bohužel ovliv-
něny technickými problémy a také trochou smůly, která je provází zejména při po-
žárním útoku téměř každý závod. Jejich nejlepším umístěním bylo 7. místo na soutěži 
v Chouzovech, kdy ve druhé z disciplín, kterou byla štafeta se džberovou stříkačkou, 
obsadily dokonce 3. místo, ale při požárním útoku kvůli nutnosti použít starší, slabší 
stříkačku, nemohly svým časem ostatním týmům tolik konkurovat. Koncem června 
děti ještě čeká poslední závod ve Dnešicích, tak jim budeme držet palce, ať se jim vše 
podaří a svá letošní nejlepší umístění si ještě vylepší.

Michal Divišovský 

Fotosoutěž
Chcete poznat krásy Dolnolukavicka a podělit se 
o ně s ostatními čtenáři? Pokud ano, připravili 
jsme právě pro vás fotosoutěž Za krásami Dolno-
lukavicka. V příštích číslech Hlasatele postupně 
představíme 10 tipů na výlety po Dolní Lukavici 
a jejím nejbližším okolí. Fotografie přírodních krás, 
které při svém putování pořídíte, nám zašlete na 
e-mail podatelna@dolni-lukavice.cz.

Nezapomeňte uvést název místa, datum pořízení 
a jméno autora. Nejzdařilejší fotografie otiskneme 
v následujím vydání. Ze soutěžících, kteří zašlou 
fotografie alespoň z 8 výletů bude na závěr vyloso-
ván vítěz, který obdrží hodnotnou cenu. Těšíme se 
na vaše fotografie, tentokrát do 20. srpna 2018.

Téma č. 1: Jezírko na Vysoké a putování k němu 
GPS souřadnice: N 49°38.07565‘, E 13°21.67095‘

Vysoká je propletena 
kilometry krásných 
lesních cest. K jezírku 
vedou cesty z různých 
směrů. Od Lukavi-
ce, Hradčan, Lišic 
i Snopoušov. Jistě si 
vyberete pro vás tu 
nejatraktivnější.

Michal Böhm

Sport Zajímavosti
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Pochvala 

Vážení a milí,
děkuji celé redakci za stále lepší a lepší provedení časopisu. Přečtu vždy jedním de-
chem. Je to krásný miničasopis, informující o všem a ještě krásné střípky z historie, 
zajímavosti, fotohádanky, staré rody a svatební fotografie. Díky vám všem za snahu 
připravovat život v Dolní Lukavici hezkým a pestrým způsobem. 

Miloslava Hrdinová

Gratulace k výročí svatby
Manželé Blažena a Václav Kašparovi z Dolní Lukavice se 
seznámili na odpoledních tancovačkách tzv. čajích v hotelu 
v Přešticích na náměstí. Blažena, rozená Baxová, pocháze-
la z Přeštic. Své ano si řekli 15. července 1967 v oddací síni 
v Přešticích nad spořitelnou. Po obřadu se novomanželé 
projeli Přešticemi ve vyzdobeném kočáře pana Miloty 
z Horní Lukavice, což bylo překvapení od ženicha. Hostinu 

měli Na Kosině u nádraží, kde k tanci 
hrála kapela Václava Maška, se kterou 
Václav Kašpar léta hrál. Spolu manželé 
vychovali dceru Gabrielu (*1973) a syna 
Václava (*1976). Mají čtyři vnoučata. 
Manželům gratulujeme a přejeme hod-
ně zdraví a spokojenosti.

Obec Dolní Lukavice
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Všem jubilantům přejeme do dalších let hodně zdraví, štěstí a spokojenosti 
červenec
Cibulková Anna, Dolní Lukavice  80
Jindra Václav, Dolní Lukavice   70
Kořanová Růžena, Dolní Lukavice 70
srpen
Štejrová Anna, Krasavce   60
září
Cibulka František, Dolní Lukavice  84
Hodan Václav, Lišice   70

Společenská kronika


